
 
 

  

 

Zpráva z akce 
 

„Exkurze za projekty Programu rozvoje venkova  
a Integrovaného regionálního operačního programu 

do Jižních Čech“ 
 

Termín: 21. – 23. května 2024 
 
Ke konci května uspořádala Celostátní síť pro venkov (CSV) ve spoluráci s MAS Hranicko 
exkurzi zaměřenou na představení zajímavých projektů realizovaných z Programu rozvoje 
venkova 2014–2020 (PRV) a Integrovaného regionálního operačního programu (IROP) 
v Jižních Čechách. Cílem bylo umožnit účastníkům akce z řad zástupců místních akčních 
skupin, starostů a partnerů CSV Oloumouckého a Zlínského kraje kontakt s realizátory 
a administrátory těchto projektů za účelem přenosu zkušeností a poznatků. Exkurze se 
účastnilo celkem 40 osob. 
 
Exkurze byla zahájena v úterý 21. května 
brzy ráno odjezdem z Olomouce. První 
zastávkou byly Borovany, kde na účastníky 
čekala Ing. Magdalena Chytrová z MAS 
Sdružení Růže, která se po zbytek odpoledne 
ujala rola prvůdokyně této skupiny. Jako první 
se účatníci přesunuli do nedalekého Hotelu 
Alf. Kuchyně hotelu byla vybavena novým 
vybavením v rámci projektu PRV.  
 
Po obědě následovala pěší komentovaná 
prohlídka centra Borovan, zejména v areálu a kololí Kláštera v Borovanech. Účastníci si tak 
mohli prohlénout vnitřní prostory kláštera se současnou výstvou pohádkových oděvů, 
mateřské centrum Borovánek, nebo dílnu v podzámčí, sloužící jako sociální terapeutická dílna 
a centrum denních služeb, kde se soustředí na keramickou i textilní výrobu v rámci sociálních 
služeb. V rámci těchto prohlídek byly současně představeny projekty „Ústřední vytápění pro 
Nazaret“ a „Podkroví v podzámčí“.  
 
Ve venkovních prostorách kláštera si pak 
mohli účastníci prohlédnout ještě další dva 
projekty jako projekty na obnovu historického 
zámeckého jezírka s lavičkami a místy 
k odpočinku nebo projekt Letní borůvkové 
čítárny jehož výsledkem bylo vytvoření místa 
k odpočinku a relaxaci ve venkovních 
prostorech kláštera.  
 
V nedaleké základní škole byly realizovány 
projekty na vybavení – počítače v rámci 
IROP a interaktivní tabule z projektu 
LEADER. 
 
Prohlídka centra Borovan spolu s představním výše uvedených projektů pak byla zakončena 
v nedalekém sídle MAS Sdružení Růže, kde paní Chytrová představila přítomným své kolegy 
a krátce pohovořila o aktuálně připravovaných projektech a plánech do budoucna.  



 
 

  

Po ubytování a večeři V Mirkovicích  
pokračoval program společným setkáním 
účastníků se zástupci MAS a vzájemou 
výměnou zkušenností.  
 
„Moc dekuji za vše, bylo to skvelé sdílení 
dobre praxe v čerpání dotaci a také moznost 
probrat vše ve skupině ostatních starostů 
a zástupců MAS, ty jsou skvělým partnerem 
pro obce“. 
 
Ve středu 22. května pokračoval program 
druhého dne odjezdem z hotelu do obce 

Kaliště u  Lipí. Zde na účastníky čekal pan Ing. Václav Kolář z MAS Blanský les – Netolicko 
spolu se starostkou obce Ing. Pavlou Bláhovou. Společně účatníky přivítali v prostorách 
obecního domu a krátce pohovořili o historii a současnosti obce, fungování MAS a vzájemné 
spolupráci. V rámci prohlídky obecního domu si účastníci mohli prohlédnout projekt na 
vybavení obecního domu židlemi, stoly a malou 
kuchyní sloužící občanům pro pořádání 
společenských a kulturních akcí.  Jednalo se o 
projekt PRV, jenž navazoval na předchozí projekt 
rekonstrukce kulturního domu. Z obecního domu 
se pak účatníci přesunuli na nedalekou náves, 
kde následovala prohlídka dalšího projektu PRV. 
„Veřejné prostranství Kaliště“. Tento projekt 
zahrnoval rekonstrukci opěrné zdi u kaple na 
návasi a pořízení drobného mobiliáře do 
veřejného prostoru v jejím okolí. Výsledkem 
projektu bylo nahrazení původní nevzhledné 
a nevyhovující zídky a pořízení laviček před kapli pro místní občany. Po prohlídce návsi pak 
následoval přejezd autobusem do do obce Holašovice.  
 
„Děkuji za pozvání a že jsem se mohl této akce zúčastnit. Vřele tuto akci doporučím i ostatním 
kolegům starostům“. 
 
V Holašovicích, zapsaných na 
seznam světového dědictví 
UNESCO, přivítala účatníky 
místostarostka obce, paní Marie 
Vaňková. Paní místostarostka 
představila místní informační 
centrum a vyzvala přítomné k pěší 
prohlídce obce. V rámci prohlídky 
obce si mohli účastníci prohlédnout 
obecní náves s rybníčkem a domy 
typické pro selské baroko.  
V průbněhu prohlídky obce byly také 
předtaveny dva projekty IROP 
„Rekonstrukce návesní kaple sv. 
Jana Nepomuckého“ a „Stavební 
úpravy objektu kovárny“, spočívající v rekonstrukci bývalé budovy kovárny na funkční kovárnu 
a muzeum kovářského řemesla. Po prohlídce obou projektů se účastníci přemístili do 



 
 

  

nedalekého Holašovického Stonehege. Jendá se o kruhové uskupení kamených menhirů 
obdobné svému anglickému jmenovci. Areál se nachází na vávrší a je z něj velmi dobrý výhled 
do okolí. Celý projekt je iniciativou místních nadšenců, kteří jej realizují z vlastní vůle a pro 
potěchu všech návštěvníků. Na konci prohlídky obce se účastníci přesunuli k obědu do místní 
retaurce a po něm již násldoval přesun do Prachatic.   
 
„Nejvíce mne na exkurzi zaujal Stonehenge v Holašovicích, ten nápad, ten rozsah a že si to 
celé financují z vlastních zdrojů je úžasný“.  
 
V Prachaticích účastníky přivítala 
paní Hana Lukešová z MAS 
Šumavsko z.s., která  přítomným 
krátce představila fungování MAS 
a specifika zdejšího území. Následně 
představila projekt PRV „Areál 
lesních her nad Lázněmi sv. Markéty 
v Prachaticích“. Jendalo se o druhou 
etapu projeku, jehož cílem bylo 
vybudování areálu v přilehlých 
lesích, sloužícího k pohybovým 
a posilovacím aktivitám pro malé 
i velké návštěvníky. Paní Lukešová 
o projektu pohovořila a následně 
vyzvala návštěvníky k pěší prohlídce 
celého areálu. Účastníci si se 
zájmem areál prošli a na některých 
aktrakcích dokonce vyzkoušeli svou 
kondici a dovednost. Po prohlídce 
areálu pak byla tato část exkurze 
ukončna a následoval návrat zpět do 
Mirkovic, kde po večeři následovalo 
setkání se zástupci MAS a starosty 
z prvního i druhého dne a vzájemná 
výměna zkušenností.  
 
„Nejvíce mne zaujala Lesní stezka 
a areál lesních her Prachatice, máme 
podobné místo, které bychom chtěli 
podobně využít“.  
 
„Nejvíce mne zaujal Areál lesních her-možnost vytvořit zajímavý prostor pro širokou veřejnost 
a dát příležitost trávení volného času na čerstvém vzduchu. To vše při zachování přírodního 
rázu. Vkusné a rozmanité“. 
 
„Nejvíce mne zaujal projekt Herní stezka v Prachaticích. Řešení jednotlivých prvků 
a rozmístění na poměrně velkém lesnim prostoru, kde si návštěvníci navzájem nezavazi a 
neruší se“. 
 



 
 

  

Ve čtvrtek 23. května po snídani pokračoval program exkurze odjzedem z hotelu do obce Svatý  
Jan nad Malší. V obci, která je držitelem titulu vesnice roku Jihočeského kraje roku 2018, 
pořivítala účastníky starostka obce, paní Růžena Balláková, spolu s paní Chytrovou z MAS 
Sdružení Růže. Paní starostka účatníkům představila fungování obce a velmi dobrou 
spolupráci s místní akční skupinou. Následně účastníky vyzvala k pěší prohlídce obce 
a současně prohlídce vybraných 
projektů, které zde  realizovali.  
 
Jako první si účastníci mohli 
prohlédnout projekt PRV „Hrad 
Velešín – Lávka přes příkop“. Projekt 
spočíval ve vybudování nové lávky 
přes hradní příkop ke zřícenině hradu 
Velešín. Cílem projektu bylo zlepšení 
kvality turistického zázemí a zvýšení 
bezpečnosti návštěvníků mířících na 
zřízeninu hradu. Druhým 
předtaveným projektem byl projekt 
PRV „Modernizace veřejného 
prostranství – náves Svatý Jan nad 
Malší a náves Sedlce“. Projektem došlo k modernizaci vřejného prostranství. Třetí představený 
projekt „Investice do lesní techniky“ se zaměřoval na pořízení traktoru s lesnickou nástavbou 
pro manipulaci s dřevní hmotou. V návaznosti na tento projekt představila paní starostka 
přítomným také obecní výtpnu na biomasu a krátce pohovořila o provozních a ekonomickách 
aspektech celého zařízení. Násleně se účastníci přesunuli do prostor základní školy za účelem 
prohlídky posledního projektu. Projekt IROP „Zájmové vzdělávání v ZŠ Svatý Ján nad Malší“ 
řešil především přístavbu k původní budově ZŠ za účelem zřízení polytechnické dílny za 

účelem zkvalitění výuky a zlepšení 
podmínek výuky pro zdejší žáky. Po 
prohlídce základní školy následoval 
společný oběd v nedaleké restauraci 
a po obědě byl program exkurze 
oficálně ukončen a následoval návrat 
účastníků zpět do Olomouce.  
 
„Nejvíce mne zaujla projekt: Zakladni 
škola - Svatý Jan nad Malší. Je 
krasnou ukázkou toho, jak se dá v 
malých prostorech zrealizovat 
spousta užitečných aktivit pro děti“. 
 



 
 

  

„Nejvíce mne oslovil projek na podporu moderní výuky, zájmového vzdělávání a digitalizace 
na ZŠ a MŠ Svatý Jan nad Malší“. 

  
 
Dají se informace a poznatky získané na exkurzi přenést do Vašeho území? Dokážete si 
představit jaké poznatky a jakým způsobem? 
 
„Ano, můžeme namotivovat starosty na našem území, případně jim poradit z čeho čerpat na 
obdobné projekty“. 
 
„Beru to jako náměty na realizaci u nás, hlavně zapojení komunit v obci do realizace projektů“. 
 
„Zcela jistě. Realizované projekty úprav veřejných prostranství a další nápady se dají v uplatnit 
i v jiných obcích“. 
 
„Ano, poznatky z oblasti navazování spolupráce MAS a jednotlivých obci s ohledem na jejích 
potřeby“. 
 
„Inspirace na projekty, které by se daly realizovat v našem území MAS“. 
 
„Ano například aktivity pro deti, ktere pořádá MAS Růže“. 
 
„Každé území je silně specifické, nicméně v obecné rovině se některé informace dozajista daji 
uplatnit“. 
 
Zapsal Ing. Tomáš Čermák, dne 19. 6. 2024 


